

Editorial

 **Paez, Darío**

 **Becerra, Gaston**

 **Simkin, Hugo**

Editorial

PSOCIAL, vol. 9, núm. 1, Sup., 2023

Universidad de Buenos Aires

Disponible en: <https://www.redalyc.org/articulo.oa?id=672376133001>

Editorial

Darío Paez

Universidad Andres Bello, Chile

d.paezrovira@uandresbello.edu

 <https://orcid.org/0000-0002-8459-6037>

Gaston Becerra

Universidad de Buenos Aires, Argentina

gastonbecerra@sociales.uba.ar

 <https://orcid.org/0000-0001-9432-8848>

Hugo Simkin

Universidad de Buenos Aires, Argentina

hugosimkin@sociales.uba.ar

 <https://orcid.org/0000-0001-7162-146X>

Recepción: 25 Diciembre 2023

Aprobación: 26 Diciembre 2023



Acceso abierto diamante

El primer número del noveno volumen de {PSOCIAL} nos encuentra nuevamente atravesando una época de crisis política y económica a nivel nacional y regional, a la que se suman diversos conflictos militares en el contexto internacional. En este escenario, la construcción del conocimiento en psicología habilita nuevas perspectivas para promover cambios positivos a nivel individual, interpersonal, intergrupal y social comunitario. Por lo tanto, cobra especial relevancia la edición de revistas científicas como ésta, que promuevan su difusión en América Latina.

Novedades del Comité Editorial

A pesar de la complejidad de la situación actual, nos complace anunciar que el Dr. Darío Páez, distinguido miembro de nuestro Comité Internacional y reconocido profesor de la Universidad del País Vasco y de la Universidad Andrés Bello, así como profesor honorario de la Facultad de Psicología de la PUCP de Lima y de la Universidad de Buenos Aires, Argentina, asume su papel como Editor en Jefe de {PSOCIAL} para el período 2023-2025 en este número. El Dr. Páez ha sido parte de nuestro comité internacional desde julio de 2020, contribuyendo de manera significativa al desarrollo continuo de la revista.

A lo largo de su carrera académica, las numerosas publicaciones del Dr. Páez y su vasta experiencia en la formación de recursos humanos lo han posicionado como una referencia indispensable para la psicología social en la región. Además, sus destacadas contribuciones al desarrollo de redes académicas e institucionales han fomentado la creación de una sólida comunidad de colegas y referentes.

También nos gustaría aprovechar esta oportunidad para dar la bienvenida a la Dra. Fernanda Sosa, distinguida profesora de psicología social en la Facultad de Psicología de la Universidad de Buenos Aires e Investigadora Adjunta del Consejo Nacional de Investigaciones Científicas y Técnicas, quien se incorpora al Comité Académico de la revista. La Dra. Sosa ha sido autora de numerosas publicaciones en revistas académicas de primer nivel en el área de la psicología social. Nos sentimos honrados de tenerla en nuestro equipo, y confiamos en que la experiencia y las habilidades de la Dra. Sosa mejorará el rigor académico de nuestra publicación y contribuirá al crecimiento de la investigación en psicología social en la región.

Estamos comprometidos a mantener {PSOCIAL} como una publicación líder en el campo de la psicología social, y creemos que la experiencia del Dr. Páez y de la Dra. Sosa tendrán un papel crucial en el logro de este objetivo.

Refuerzo de la producción científica latino-iberoamericana

La revista {PSOCIAL} se distribuye por la Rede IberoLatinoamericana de Psicología Social (sita en la cátedra de Psicología Social II a cargo de la Dra. E. Zubieto, de la Facultad de Psicología de la UBA) y se orienta a potenciar la sinergia, interacción e internacionalización de la producción científica latino-iberoamericana.

Una iniciativa en ese sentido que damos a conocer y auspiciamos es la de publicar revisiones sistemáticas, estudios bibliométricos y meta-análisis que se enfoquen en la producción de psicología social - en particular de las publicaciones en revistas diamantes o gratuitas de idioma luso-castellano de América Latina. Estas revisiones sistemáticas se publicarán de forma acumulativa e inmediata en un número monográfico de la revista Universitas Psychologica. Para la edición del número monográfico se nos ha convocado en calidad de editores de esta revista y colaboraremos con otros editores de revistas de psicología de la región: Wilson Lopez-Lopez (editor de la revista Universitas Psychologica, y Agustín Espinosa, editor de la Revista de Psicología de la Pontificia Universidad Católica del Perú. A tal efecto nos hemos comprometido a colaborar en el proceso de evaluación de forma rápida y expedita, aunque exhaustiva, estas revisiones. Por ejemplo, en un tema que se aborda en el presente número de {PSOCIAL}, las representaciones sociales del COVID19 (ver Sosa et al., 2023), ya se ha publicado un dossier de revisión, y además de los estudios revisados por Siza-Montoya et al (2022), los editores de esta revista han encontrado otros 22 artículos referidos a dicha temática. Por un lado, se espera recibir trabajos relativos a los tópicos centrales de las corrientes principales de la psicología social: identidad social, autoconcepto y autoestima, actitud y persuasión, influencia social, conformidad y obediencia, grupos, prejuicio, estereotipo y discriminación, atracción interpersonal, intimas y cercanas, agresión y altruismo. Asimismo, se abordaron temas específicos y/o relacionadas como vinculados al estudio de la paz, apego y cultura; creatividad e innovación organizacional, liderazgo y organización, revisiones sistemáticas de escalas e instrumentos, medio ambiente, violencia de género, identidad étnica y pueblos originarios, violencia social y política, reconciliación, memoria colectiva y representaciones sociales de la historia, creencias sociales y participación política, movimiento sociales, acción colectiva y manifestaciones o encuentros colectivos; estereotipos étnicos y de clase; espiritualidad y religiosidad, clima emocional y emociones sociales, entre otros. Entendemos que existe una masa crítica de publicaciones que no se han sintetizado y acumulado, ya que se tiende a priorizar citar trabajos mainstream y centrales. Sintetizar estos estudios en una revista como Universitas, indexada en Clarivate (antiguo Web of Science) es una obligación moral y científica en nuestra opinión, que permitirá hacer menos periférica, menos dispersa y más dialogante a la psicología social de nuestro contexto cultural. A inicios de 2024 se hará pública la convocatoria.

Finalmente, cabe señalar que estas producciones que incluiremos en el número monográfico de la revista Universitas Psychologica servirán de insumo para la publicación de un handbook de psicología social iberoamericana que se encuentra coordinando la cátedra de Psicología Social II de la Facultad de Psicología de la UBA, a cargo de la Dra. Zubieto y que contaría con el auspicio y trabajo de coordinación de la Rede. Este manual avanzado se publicaría en papel y e-book, y se dispone de financiamiento para que algunos ejemplares virtuales sean gratuitos. Además se publicará una versión en inglés en una editorial científica prestigiosa con el fin de dar a conocer en el campo científico internacional angloparlante estos trabajos. Se ha sometido un proyecto a EUDEBA y cuando este se concrete, se organizará la convocatoria y el trabajo editorial. Debemos destacar el papel central que está jugando la Universidad de Buenos Aires, y en particular, sus cátedras de Psicología Social de la Facultad de Psicología y de la Carrera de Sociología de la Facultad de Ciencias Sociales en esta iniciativa.

Dossier actual

Hacemos extensivo nuestro agradecimiento a la Dra. Elza Techio (Universidade Federal da Bahía), quien se ha desempeñado como editora invitada del dossier titulado "Psicología Social y diferentes aspectos de la Violencia Psicosocial en el contexto brasileño". Esta colección monográfica busca explorar diversas reflexiones sobre la diversidad teórico-metodológica en la Psicología Social en Brasil a través de textos producidos por autores brasileños. Este dossier, además de representar un espacio para la difusión del conocimiento desarrollado por brasileños, permanece fiel a los objetivos establecidos por el Grupo de Trabajo de la Asociación Nacional de Investigación y Postgrado en Psicología (ANPEPP) sumando los principios de la Rede de Psicología Social Ibero-Latinoamericana, cuyo propósito es promover la investigación en todas las áreas de la psicología y sus avances en el contexto de la cultura iberoamericana. En él, la Dra. Techio presenta cuatro artículos que ofrecen a los lectores diferentes formas de abordar los aspectos psicosociales de la violencia en el contexto brasileño. Estamos convencidos de que la comunidad académica se beneficiará de esta colección, ya que proporciona información sobre diversos contextos en los que la violencia circula y se desarrolla en la región.

Identificadores permanentes

Los identificadores permanentes tienen una enorme importancia para las revistas científicas. Proporcionan un medio de identificación único y persistente para los artículos de investigación, garantizando su descubrimiento, accesibilidad y citabilidad. Los identificadores permanentes facilitan la preservación a largo plazo del contenido académico y mejoran la capacidad de rastrear el uso y el impacto de las publicaciones de investigación, contribuyendo así al avance general del conocimiento científico. A tal efecto, tenemos el agrado de informarles que la revista científica en cuestión comienza a utilizar desde este año los identificadores permanentes ARK gracias a la plataforma de servicios ARK-CAICYT, que ha sido establecida por el Centro Argentino de Información Científica y Tecnológica (CAICYT), en conjunto con el Consejo Nacional de Investigaciones Científicas y Técnicas (CONICET), como parte de una iniciativa piloto para garantizar la identificación permanente de recursos en el ámbito de la comunicación científica en Argentina. En consecuencia, el empleo de identificadores permanentes, como los ARK, representa un paso vital para reforzar la calidad y la transparencia de la comunicación científica, no sólo en Argentina sino en todo el mundo. Agradecemos muy especialmente a Carlos Authier por su apoyo en la gestión de este identificador para la revista.

Equipo de maquetación

Por último, queremos dar las gracias a quienes colaboraron en este último número en el equipo de maquetación: Fernanda Sosa y Noelia Comatto.

Artículos incluidos en el número regular

En este número se incluyen tres estudios, cada uno con su contribución única al campo de la psicología social.

El primer manuscrito, "COVID-19 en Argentina: su representación social en tres tiempos de la pandemia", de Fernanda Sosa, Matias Bucosky Yolde y Cynthia Maria Torres Stöckl, analiza las representaciones que surgen en torno al objeto representacional "COVID-19" en tres tiempos diferentes de la pandemia durante 2020 y 2021. Los datos fueron recolectados a través de internet utilizando un cuestionario autoadministrado. Se realizó un estudio descriptivo correlacional de diferencias entre grupos de diseño no experimental longitudinal, la muestra no probabilística intencional estuvo compuesta por 685 participantes (63,2% son mujeres, el 35,9 % hombres, 0,9 % otro, media de edad 39,10, DE = 16,27 Min.= 19; Máx.=89). Los resultados evidencian que las evocaciones de aislamiento, enfermedad y pandemia se encuentran transversalmente en las evocaciones nucleares de todas las Representaciones Sociales (RS) de los distintos momentos, pero fueron disminuyendo para dar lugar a evocaciones como virus y sufrimiento.

En términos de procesos de las RS, se pudo ver cómo se sitúa la personalización en los tres tiempos, en términos de héroes y villanos de la pandemia. Se evidenció también el proceso de anclaje ligado en las primeras etapas del COVID-19 a las percepciones de caos y peligrosidad ante la incertidumbre del advenimiento de la enfermedad y la declaración de la pandemia, señalando como causas del virus a la sobre-expLOTACIÓN del planeta, el diseño de armas biológica, las prácticas de gente procedentes de otras culturas con rituales extraños y asquerosos. Estas representaciones sociales polemicas (Paez y Perez, 2021a; b) eran importantes pero minoritarias en una encuesta transcultural (Pizarro et al, 2021): 39% de acuerdo con la sobreexplotación del planeta, 34,5% enfermedad de culturas con comidas extrañas y 26% armas biológicas. En el segundo tiempo, a raíz de las medidas gubernamentales de aislamiento y cuidado, el nivel de incertidumbre social había disminuido, incrementándose no obstante, los números de fallecimientos por la enfermedad y, junto con esto, las sensaciones de miedo ante la posibilidad de que esto ocurra, tanto en lo individual como en lo familiar - consolidándose la representación hegemónica de enfermedad viral mortal con la que estaba de acuerdo la mayoría en el estudio transcultural (Pizarro et al, 2020). En el sentido de la objetivación, se resaltan ciertas similitudes de pensamiento encontradas en los tres tiempos: pandemia y enfermedad. Hay también una evolución que evidencia la disminución del acuerdo con las representaciones polémicas por un lado, y por otro, un aumento de la visión crítica de la acción del gobierno y fuerzas de seguridad, que aparecen como villanos - aunque la visión de los hospitales es crítica desde el inicio. El estudio también mostró un aumento de la representación durkheimiana (los colectivos como fuente de solidaridad) del carácter solidario de la respuesta colectiva - apoyada por casi 5 personas sobre 10 en el estudio transcultural antes citado. Así como una disminución de la visión leboniana (los colectivos como fuente de disruptión) de las masas irrationales y egoístas - que era mayoritario y apoyado por dos tercios de los encuestados en 17 países de América, Europa y Asia (Paez y Perez, 2021a; b). Los resultados del artículo son relevantes, porque muestran la evolución de las representaciones sociales, confirmando la disminución de las polémicas, el aumento de la visión crítica del aparato estatal, pero sobre todo porque muestra un cambio positivo de la representación resiliente de la respuesta colectiva.

El segundo estudio, "Ajuste a la Muerte de Padres en la Mediana Edad: El Papel Moderador de las Orientaciones de Apego y Ser Descendiente de Sobrevivientes del Holocausto", de Michal Cohen, Ety Berant, y Mario Mikulincer, examina cómo el ser un descendiente de sobrevivientes del Holocausto y su orientación de apego pueden afectar las reacciones de los descendientes en la mediana edad ante la pérdida de sus padres. La muestra incluyó a 146 adultos de mediana edad en Israel: 61 que estaban en duelo por sus padres ancianos y 85 participantes que no estaban de luto. Cada grupo incluía tanto a descendientes sobrevivientes del Holocausto (DSH) como a no DSH, quienes completaron cuestionarios sobre orientaciones de apego y salud mental. Los hallazgos indican que los participantes en duelo informaron peor salud mental que los no afligidos, solo si su parente recientemente fallecido era un sobreviviente del Holocausto y tenían puntajes relativamente altos en ansiedad de apego o apego ansioso. La discusión aborda los mecanismos subyacentes en la adaptación a la muerte de los padres durante la mediana edad.

El tercer manuscrito, "La discriminación racial: ¿cómo los estudiantes universitarios evalúan y explican la violencia policial cuando la víctima es un joven blanco o negro?", de Elza Techio, Yuri Sousa, Jéssica Alencar y Beatriz Melo, busca analizar el grado de tolerancia de la violencia policial contra miembros de una minoría social (negra) y su justificación por parte de estudiantes universitarios como expresión de discriminación racial. El estudio contó con 375 participantes y utilizaron un cuestionario que presentaba un escenario ficticio de violencia policial, en el que se manipulaba la naturaleza racial (joven blanco vs. negro). Este artículo analiza la relación entre el color de la piel del blanco de la violencia policial, el nivel de apoyo al uso de la fuerza física en el abordaje, así como las justificaciones de su posición. Los resultados dan cuenta de una baja tolerancia a la violencia policial y de un mayor desacuerdo sobre el uso de la fuerza física en la actuación policial cuando el objetivo es un joven negro. En general, las justificaciones, aunque recordemos que la mayoría rechazaba la violencia contra jóvenes de color indican un intento de relativizar la existencia del prejuicio y el racismo, apuntando a configuraciones más sutiles, adaptadas a las normas antiprejuicio, en apoyo a la discriminación, permitiendo el mantenimiento de la justificación del statu quo actual incluso frente a situaciones de injusticia social y discriminación. De las cuatro clases léxicas, la

mayoría cuestionaban la violencia policial y solo una se asociaba positiva y negativamente a la condición joven blanco y negro respectivamente: la que cuestionaba claramente la violencia policial. Aunque no se asociaba directamente al acuerdo o desacuerdo con la violencia. Los resultados sugieren una forma indirecta de prejuicio, dentro del predominio de rechazo de la violencia policial: la argumentación cuestionadora es menos fuertemente activada cuando la víctima es blanca. Este artículo muestra las potencialidades de combinar diseños experimentales con análisis léxicos automáticos del discurso y es un modelo de investigación a fortalecer.

Introduction

The first issue of the ninth volume of {PSOCIAL} once again locates us in a period marked by political and economic crises at both national and regional levels, compounded by various military conflicts on the international stage. Within this context, the construction of knowledge in psychology opens up new perspectives for fostering positive changes at individual, interpersonal, intergroup, and community social levels. Therefore, the publication of scientific journals like this one becomes particularly relevant, advocating for their dissemination in Latin America.

Editorial Committee Updates

Despite the complexity of the current situation, we are pleased to announce that Dr. Darío Páez, a distinguished member of our International Committee and renowned professor at the University of the Basque Country and Andrés Bello University, as well as an honorary professor at the Faculty of Psychology at PUCP in Lima and the University of Buenos Aires, Argentina, assumes the role of Editor-in-Chief of {PSOCIAL} for the 2023-2025 term in this issue. Dr. Páez has been part of our international committee since July 2020, making significant contributions to the ongoing development of the journal. Throughout his academic career, Dr. Páez's numerous publications and extensive experience in mentoring students have positioned him as an indispensable reference in social psychology in the region. Furthermore, his notable contributions to the development of academic and institutional networks have facilitated the creation of a strong community of colleagues and references.

We would also like to take this opportunity to welcome Dr. Fernanda Sosa, distinguished professor of social psychology at the Faculty of Psychology of the University of Buenos Aires and Adjunct Researcher at the National Council for Scientific and Technical Research, who is joining the Academic Committee of the journal. Dr. Sosa has authored numerous publications in top-tier academic journals in the field of social psychology. We are honored to have her on our team, and we are confident that Dr. Sosa's experience and skills will enhance the academic rigor of our publication and contribute to the growth of social psychology research in the region.

We are committed to maintaining {PSOCIAL} as a leading publication in the field of social psychology, and we believe that the experience of Dr. Páez and Dr. Sosa will play a crucial role in achieving this goal.

Strengthening Latin Ibero-American Scientific Production

{PSOCIAL} is distributed through the Ibero-Latin American Network of Social Psychology, affiliated with the Dr. E. Zubieta chair in social psychology at the Faculty of Psychology of the University of Buenos Aires. Its aim is to enhance the synergy, interaction, and internationalization of Latin Ibero-American scientific production.

An initiative we would like to introduce and endorse involves publishing systematic reviews, bibliometric studies, and meta-analyses focusing on the production of social psychology, particularly in prominent or freely accessible journals in Luso-Spanish in Latin America. These systematic reviews will be published cumulatively and immediately in a monographic issue in *Universitas Psychologica*. We have been invited to act as editors for this monographic issue and will collaborate with other psychology journal

editors in the region: Wilson Lopez-Lopez (editor of *Universitas Psychologica*) and Agustín Espinosa (editor of the *Journal of Psychology* at the Pontifical Catholic University of Peru). We have committed to participating in the evaluation process swiftly and thoroughly for these reviews. For example, regarding a topic addressed in the current issue of {PSOCIAL}, the social representations of COVID-19 (see Sosa et al., 2023), a review dossier has already been published. In addition to the studies reviewed by Siza-Montoya et al. (2022), the editors of this journal have identified another 22 articles related to this theme. On one hand, we expect to receive works related to the central topics of the main currents in social psychology, such as social identity, self-concept, and self-esteem, attitude and persuasion, social influence, conformity and obedience, groups, prejudice, stereotype and discrimination, interpersonal attraction, intimate and close relationships, aggression, and altruism.

Additionally, specific and related topics are addressed, such as the study of peace, attachment and culture; creativity and organizational innovation, leadership and organization, systematic reviews of scales and instruments, the environment, gender violence, ethnic identity and indigenous peoples, social and political violence, reconciliation, collective memory, and social representations of history, social beliefs and political participation, social movements, collective action, and collective manifestations or encounters; ethnic and class stereotypes; spirituality and religiosity, emotional climate, and social emotions, among others. We understand that there is a critical mass of publications that have not yet been synthesized and accumulated, as there is a tendency to prioritize citing mainstream and central works. Synthesizing these studies in a journal like *Universitas*, indexed in Clarivate (formerly Web of Science), is, in our opinion, a moral and scientific obligation that will make social psychology in our cultural context less peripheral, less dispersed, and more dialogical. The call for submissions will be made public in late 2023 and early 2024.

Finally, it should be noted that these productions, which we will include in the monographic issue of the *Universitas Psychologica* journal, will serve as input for the publication of a handbook of Ibero-American social psychology coordinated by the Social Psychology II chair at the Faculty of Psychology of the UBA, under the direction of Dr. Zubieto, and would have the sponsorship and coordination work of the Network. This advanced manual will be published in both print and e-book formats, with funding available to make some virtual copies free of charge. A project has been submitted to EDUEBA, and once it is finalized, the call for submissions and editorial work will be organized. We must highlight the central role that the University of Buenos Aires is playing, particularly its chairs in Social Psychology at the Faculty of Psychology and in Sociology at the Faculty of Social Sciences, in this initiative.

Current dossier

We express our sincere gratitude to Dr. Elza Techio (Federal University of Bahia), who has served as a distinguished guest editor for the dossier titled "Psychosocial Violence in the Brazilian Context." This monographic compilation endeavors to delve into diverse reflections on the theoretical and methodological pluralism within Social Psychology in Brazil, encapsulated in texts authored by Brazilian scholars. In addition to serving as a platform for disseminating knowledge generated by Brazilian academics, this dossier remains steadfast in aligning with the objectives delineated by the Working Group of the National Association of Research and Graduate Studies in Psychology (ANPEPP). It further aligns with the principles espoused by the Ibero-Latin American Social Psychology Network, dedicated to advancing research across all realms of psychology within the framework of Ibero-American cultural contexts.

Within this dossier, Dr. Techio presents four articles that offer readers various analytical frameworks for comprehending the psychosocial dimensions of violence in the Brazilian milieu. We firmly believe that the academic community will derive substantial benefits from this collection, as it imparts valuable insights into the diverse contexts wherein violence circulates and manifests within the region.

Permanent Identifiers

Permanent identifiers hold immense importance for scientific journals, serving as a pivotal element in scholarly communication. They furnish a mechanism for unique and enduring identification of research articles, ensuring their discoverability, accessibility, and citability. Permanent identifiers contribute significantly to the long-term preservation of academic content and augment the ability to monitor the utilization and impact of research publications. This, in turn, makes a substantial contribution to the overall progress of scientific knowledge. It is our pleasure, then, to announce that, commencing this year, the aforementioned scientific journal is integrating the use of ARK permanent identifiers. This integration is made possible through the ARK-CAICYT services platform, established by the Argentine Center for Scientific and Technological Information (CAICYT), in collaboration with the National Council for Scientific and Technical Research (CONICET). This initiative, functioning as a pilot project, aims to ensure the permanent identification of resources in the realm of scientific communication in Argentina. Consequently, the adoption of permanent identifiers, exemplified by the use of ARK, signifies a pivotal stride in fortifying the quality and transparency of scientific communication, not only within Argentina but on a global scale. We extend our sincere appreciation to Carlos Authier for his invaluable support in managing this identifier for the journal.

Layout Team

We wish to express our gratitude to those individuals who contributed to the layout team for this latest issue: Fernanda Sosa and Noelia Comatto. Their efforts have played a crucial role in ensuring the visual coherence and presentation quality of the content.

Articles Included in the Regular Issue

This edition comprises three studies, each offering a distinctive contribution to the realm of social psychology. The initial manuscript, titled "COVID-19 in Argentina: Its Social Representation across Three Phases of the Pandemic," authored by Fernanda Sosa, Matias Bucosky Yolde, and Cynthia Maria Torres Stöckl, meticulously examines the representations that coalesce around the representational entity "COVID-19" during three distinct temporal intervals of the pandemic spanning 2020 and 2021. Methodologically, data were collected through online channels employing a self-administered questionnaire. Employing a non-experimental longitudinal design, a descriptive correlational study of intergroup differences was executed. The intentional non-probabilistic sample encompassed 685 participants (comprising 63.2% women, 35.9% men, 0.9% other; mean age 39.10, SD = 16.27, Min. = 19; Max. = 89). The findings delineate that evocations of isolation, illness, and pandemic are ubiquitously present across all Social Representations (SR) in the diverse temporal contexts, gradually diminishing to yield to evocations such as virus and suffering. Within the SR processes, a consistent thread of personalization emerged across the three temporal junctures, encapsulating notions of pandemic heroes and villains. Additionally, an anchoring process, intertwined with perceptions of chaos and peril during the nascent stages of COVID-19, surfaced, attributing the virus's origin to planet over-exploitation, the design of biological weaponry, and the practices of individuals from disparate cultures engaged in perceived peculiar and repulsive rituals. Noteworthy is the observation that these contentious social representations (Paez and Perez, 2021a; b) retained salience but constituted a minority perspective within a transcultural survey (Pizarro et al, 2021): 39% concurred with the notion of planet over-exploitation, 34.5% acknowledged illness arising from cultures with unconventional dietary practices, and 26% recognized the concept of biological weaponry. In the subsequent phase, concomitant with governmental directives on isolation and precautionary measures, social uncertainty abated, juxtaposed with an escalation in mortality figures due to the disease. This surge was accompanied by heightened trepidation regarding the potential occurrence of such events, both at an individual and familial level, thereby cementing the hegemonic representation of a fatal viral ailment, in alignment with the consensus of the transcultural study (Pizarro et al, 2020). Pertaining to objectification, discernible affinities in thought processes persisted across the

three temporal stages, underscoring the persistent association between pandemic and illness. An evolutionary trajectory surfaced, manifesting a declining concordance with contentious representations on one hand, and a concurrent augmentation in critical appraisals of government and security apparatuses, which assumed the role of antagonists—albeit with a consistent critical outlook on hospitals from the inception. Additionally, the study elucidated an amplification in the Durkheimian representation (collectives as sources of solidarity) elucidating the collective response's resilient aspect—a stance upheld by nearly 5 out of 10 participants in the aforementioned transcultural study. Simultaneously, a reduction in the Le Bonian perspective (collectives as sources of disruption) portraying masses as irrational and selfish was evident, previously held by a majority, and supported by two-thirds of respondents across 17 countries in the Americas, Europe, and Asia (Paez and Perez, 2021a; b). The consequential implications of the article's findings are paramount, as they substantiate the evolutionary trajectory of social representations, corroborating the waning prevalence of contentious ones, the ascendancy of a critical viewpoint toward the state apparatus, and most significantly, a positive metamorphosis in the resilient representation of collective responses.

The second study, titled "Adjustment to the Death of Middle-Aged Parents: The Moderating Role of Attachment Orientations and Being a Descendant of Holocaust Survivors," authored by Michal Cohen, Ety Berant, and Mario Mikulincer, delves into the impact of being a descendant of Holocaust survivors and one's attachment orientation on the reactions of middle-aged descendants to the loss of their parents. The sample comprised 146 middle-aged adults in Israel, including 61 grieving the loss of elderly parents and 85 non-mourning participants. Each group encompassed both descendants of Holocaust survivors (DSH) and non-DSH, who completed questionnaires focusing on attachment orientations and mental health. Findings revealed that grieving participants reported poorer mental health than their non-bereaved counterparts, particularly when their recently deceased father was a Holocaust survivor, and they exhibited relatively high scores in attachment anxiety or anxious attachment. The ensuing discussion delves into the underlying mechanisms involved in adapting to parental death during middle age.

The third manuscript, "Racial Discrimination: How College Students Evaluate and Explain Police Violence When the Victim is a Young White or Black Person?" by Elza Techio, Yuri Sousa, Jéssica Alencar, and Beatriz Melo, aims to scrutinize the extent of tolerance for police violence against members of a social minority (Black) and its justification by college students as an expression of racial discrimination. The study engaged 375 participants and employed a questionnaire presenting a fictional scenario of police violence, manipulating the racial identity of the victim (young white vs. black). This article explores the correlation between the skin color of the target of police violence, the level of support for the use of physical force in handling the situation, and justifications for their stance. Results indicate a low tolerance for police violence and heightened disagreement regarding the use of physical force in police action when the target is a young Black person. Despite the majority rejecting violence against young people of color, justifications suggest an attempt to relativize the existence of prejudice and racism, pointing to more subtle configurations aligned with anti-prejudice norms. These justifications support discrimination, enabling the perpetuation of the justification of the current status quo even in the face of social injustice and discrimination. Within the four lexical classes, the majority questioned police violence, with only one class associating positively and negatively with young white and black individuals, respectively. This class explicitly questioned police violence but did not directly correlate with agreement or disagreement with violence. The findings propose an indirect manifestation of prejudice within the prevailing rejection of police violence, where questioning argumentation is less vigorously activated when the victim is white. This article illustrates the potential of amalgamating experimental designs with automatic lexical discourse analysis and serves as a model for reinforcing future research endeavors.

Referencias

- Cohen, M. Berant, E. & Mikulincer, M. (2023). Adjustment to Parental Death During Mid-life: The Moderating Roles of Attachment Orientations and Being a Holocaust Surviving Offspring. {Psocial}, 9(1), e-2.
- Duche-Pérez, A. B., Siza-Montoya, C. H., & Vera-Revilla, C. Y. (2022). Representaciones Sociales de la Pandemia COVID-19: Revisión Sistemática de la Literatura Científica. Revista Ibérica de Sistemas e Tecnologias de Informação, (E51), 72-81.
- Paez, D. & Perez, J.A. (2020). Introduction to the Special Issue of Social Representations of Covid-19: Rethinking the Pandemic's Reality and Social Representations. Papers on Social Representations, 29 (2) 1.1-1.24
- Paez, D. y Perez, J.A. (2020). Social representations of COVID-19 (M. Black, Trans.). International Journal of Social Psychology, 35(3), 600–610. <https://doi.org/10.1080/02134748.2020.1783852>
- Pizarro,J.J. et al (2020).Tell me what you are like and I will tell you what you believe in: Social representations of COVID-19 in the Americas, Europe and Asia. Papers on
- Siza-Montoya, C. H., Duche-Pérez, A. B., & Vera-Revilla, C.Y. (2022) Revisión sistemática de la literatura sobre las representaciones sociales de la pandemia COVID-19. En I. Aguaded, A. Vizcaíno-Verdú, A. Hernando-Gómez, & M. Bonilla-del-Río (Eds.) Redes sociales y ciudadanía (pp1079-1081). Grupo Comunicar Ediciones
- Sosa, F., Bucosky Yolde, M. Torres Stock, C. M. (2023). COVID-19 en Argentina: su representación social en tres tiempos de la pandemia. {Psocial}, 9(1), e-1.
- Techio, E. (2023). Racial discrimination: how do college students evaluate and explain aggression when the victim is either black or white? {Psocial}, 9(1), e-3